
 

Přílohy 
 
Příloha č. 1.: Orientační osnova polostrukturovaného interview. 

Úvod  

Seznámení respondenta s cílem diplomové práce, zajištění souhlasu s pořízením zvukového 

záznamu, oznámení o anonymitě dotazníku, oznámení o tom, že data budou zpracována pouze 

v této diplomové práci. 

Nástroje rodinné politiky v ČR 

1. Vyhovuje Vám současné nastavení rodinné politiky v České republice?  

2. Považujete přímou finanční pomoc rodinám ze strany státu, za dostačující?  

3. Považujete nepřímou finanční pomoc rodinám ze strany státu, za dostačující?  

4. Považujete nefinanční pomoc rodinám ze strany státu, za dostačující? 

Finanční situace 

5. Bylo pro Vás finančně náročné pokrýt výdaje Vaší domácnosti po tom, co Vaše 

partnerka začala pobírat rodičovský příspěvek?  

6. Změnil výrazně odchod Vaší partnerky na mateřskou dovolenou finanční situaci ve Vaší 

domácnosti?  

7. Bylo pro Vás finančně obtížné pokrýt počáteční náklady na dítě?  

8. Dokázal byste říci, ve které oblasti a jaký nástroj ze strany státu by Vám krátce před/po 

narození dítěte pomohl nejvíce?  

Dávka otcovské poporodní péče 

9. Rozhodl jste se pro čerpání dávky otcovské poporodní péče? 

10. Co ovlivnilo Vaše rozhodnutí?  

11. Pokud by nebylo možné čerpat dávku otcovské poporodní péče, rozhodl byste se i přesto 

zůstat s partnerkou a dítětem nějaký čas doma?  

12. Souhlasíte s tvrzením, že „dávka otcovské poporodní péče přinese otci nenahraditelnou 

aktivní zkušenost v péči o novorozence a matku“? 

13. Podle schválené směrnice EU se má otcovská dovolená do 3 let prodloužit na 10 dní. 

Vnímáte tuto změnu jako pozitivní v oblasti podpory rodin v prvních týdnech po 

narození dítěte? 

  



Aktivní otcovství 

14. Setkal jste se někdy s pojmem aktivní otcovství? 

15. Co pro Vás tento pojem znamená?  

16. Přemýšlel jste nad tím, že byste šel na rodičovskou dovolenou místo partnerky?  

Sondáž: Pokud ano, co Vás ovlivnilo při rozhodování? 

17. Myslíte si, že by se v oblasti podpory aktivního otcovství měl stát více angažovat? 

Sondáž: Jaké benefity byste ocenil ze strany státu pro podporu otců při každodenní péči 

o nezletilé děti? 

18. Zaznamenal jste nějaké aktivity spojené s podporou aktivního otcovství? 

19. Zaznamenal jste v rámci regionu Hl. města Prahy nějaké aktivity spojené s podporou 

aktivního otcovství?  

20. Zaznamenal jste ve svém blízkém okolí, například u rodiny nebo přátel, aktivity spojené 

s podporou aktivního otcovství?  

Harmonizace rodiny a zaměstnání 

21. Jste spokojen s tím, kolik času trávíte se svými dětmi (ohodnoťte na stupnici 1 až 10, 

přičemž 10 znamená „maximálně spokojený“)? 

22. Umožňuje Vám Váš současný zaměstnavatel, abyste se dostatečně mohl věnovat 

každodenní péči o děti?  

23. Má Váš zaměstnavatel pochopení pro skloubení rodinného a pracovního života? 

24. Jaké benefity v této oblasti konkrétně nabízí Váš současný zaměstnavatel?  

25. Dokázal byste říci, jaký benefit ze strany zaměstnavatele by Vám usnadnil snazší 

skloubení pracovního a rodinného života?  

26. Jak si myslíte, že v České republice vnímá společnost otcovství, tedy vztah mezi otcem 

a dítětem?  

27. Je Vaše partnerka spokojena s mírou vašeho zapojení do péče o dítě? Byly její představy 

před narozením dítěte jiné, než jaká je skutečnost?  

Sociodemografické údaje 
 
Jméno, věk, vzdělání, povolání, rodinný stav, povolání partnerky a zda žije se svou rodinou 
v nájemním nebo vlastním bydlení.  



Příloha č. 2.: Transkripce rozhovorů z pěti vybranými muži z regionu Hl. města Praha 

František: 28 let, elektrotechnik, s výučním listem, nyní dokončuje nástavbové vyučení 
zakončené maturitní zkouškou. Využil možnosti čerpat dávku otcovské poporodní péče. 
Zaměstnaný na hlavní pracovní poměr, pracuje ve směnném provozu. S partnerkou a dcerou 
žije ve společné domácnosti, ve vlastním bydlení. Partnerka je zaměstnaná jako zdravotní 
sestra, v současné době je na rodičovské dovolené. Do zaměstnání se partnerka chystá vrátit 
v příštím roce, na částečný úvazek. O dalším dítěti zatím neuvažují.  
 

1. Vyhovuje Vám současné nastavení rodinné politiky v České republice?  
František: „Ani ne, co se týče finanční podpory, tak tam by stát mohl určitě přispívat trochu 
víc.“ 
 

2. Považujete přímou finanční pomoc rodinám ze strany státu, za dostačující?  
František: „Tak mě nevyhovuje hlavně ten rodičák. Co mi na tom nevyhovuje, že ta maminka 
pak dostane po tom půl roce, co se doma, hrozně málo. Nelíbí se mi v podstatě, jak je to 
vypočítávaný a že všichni dostanou stejně, bez ohledu na to, kolik vydělávali předtím.“  
 

3. Považujete nepřímou finanční pomoc rodinám ze strany státu, za dostačující?  
František: „Jelikož kromě tý slevy na dani teď nevyužívám nic jinýho, tak je mi to asi vesměs 
zatím jedno.“  
 

4. Považujete nefinanční pomoc rodinám ze strany státu, za dostačující? 
František: „Vzhledem k tomu, že třeba bydlení už máme svoje, tak nějaká dostupnost bydlení 
mě zatím nezajímá a školku taky budeme řešit až tak za rok.“ 
 

5. Bylo pro Vás finančně náročné pokrýt výdaje Vaší domácnosti po tom, co Vaše 
partnerka začala pobírat rodičovský příspěvek?  

František: „Lehký to nebylo, ale snažili jsme se. Počítali jsme s tím, takže jsme měli určitou 
finanční rezervu.“  
 

6. Změnil výrazně odchod Vaší partnerky na mateřskou dovolenou finanční situaci 
ve Vaší domácnosti?  

František: „Ze začátku vůbec, možná se to lehce změnilo. To až po tom, co partnerka začala 
pobírat tu rodičovskou, to začal být problém. Ale počítali jsme s tím a snažili si dělat rezervu.“ 
 

7. Bylo pro Vás finančně obtížné pokrýt počáteční náklady na dítě?  
František: „Nebylo, protože jsme nic nemuseli kupovat ze svýho. Takový ty věci jako dýchací 
podložka, chůvička, různý plenky, ubrousky, to jsem kupoval z benefitů od zaměstnavatele, 
z karty, na který jsem měl 16 000 Kč a to jsme utratili v lékárně, za tyhle věci. To bylo vlastně 
jediný, co jsme platili ze svýho. A to se vlastně ani nedá brát jako klasický peníze, protože jde 
o bonusy, který můžeš využít jenom na tyhle věci. Potom kočárek jsme dostali, taky spoustu 
oblečení, přebalovací pult, postýlku, takže jsme jako by toho moc ze svýho nenakupovali, spíš 
jenom takový drobnosti.“ 
 
  



8. Dokázal byste říci, ve které oblasti a jaký nástroj ze strany státu by Vám krátce 
před/po narození dítěte pomohl nejvíce?  

František: „Jak jsem říkal, chtěl bych, aby dávali víc maminkám na ty rodičovský dovolený.“  
 

9. Rozhodl jste se pro čerpání dávky otcovské poporodní péče? 
František: „Tak jasně, když tu ten benefit byl, tak jsem ho využil. Ale jinak si myslím, že by se 
měl stát zaměřit spíš na maminky. Spousta kluků v práci ani na tu otcovskou dovolenou nešla, 
protože to tak nějak vůbec neřešili. Řekli si „hele já mám dovolenou, co mi dává zaměstnavatel, 
tak to vezmu z toho“. A tohle řešení jim přišlo zbytečný.“ 
 

10. Co ovlivnilo Vaše rozhodnutí?  
František: „Mně se to vyplatilo, si to vzít, protože vlastně jsem byl nakonec doma 9 dní a 
zaměstnavatel s tím neměl problém.“ 

 
11. Pokud by nebylo možné čerpat dávku otcovské poporodní péče, rozhodl byste se i 

přesto zůstat s partnerkou a dítětem nějaký čas doma?  
František: „No, určitě. Využil bych klasickou dovolenou, který mám dvacet pět dní. Já myslím, 
že to šestinedělí je úplně ideální. Protože se s tím dítětem učíš nějak žít a je lepší, když jsou na 
to od začátku dva, aby se na tom mohli nějak vystřídat.“ 

 
12. Souhlasíte s tvrzením, že „dávka otcovské poporodní péče přinese otci 

nenahraditelnou aktivní zkušenost v péči o novorozence a matku“? 
František: „No asi ani moc ne. Protože já jsem tu otcovskou čerpal částečně, když ony byly 
spolu v nemocnici, protože malá měla žloutenku. Mně se vyplatilo, papírově, to začít čerpat 
hned od začátku, protože pak bych nevycházel s hodinama v práci.“  

 
13. Podle schválené směrnice EU se má otcovská dovolená do 3 let prodloužit na 10 

dní. Vnímáte tuto změnu jako pozitivní v oblasti podpory rodin v prvních týdnech 
po narození dítěte?  

František: „No jasný, je to lepší, čím víc dní doma s dítětem, tím líp. Zase ale aby to nebylo na 
úkor třeba navýšení tý dávky rodičovský nebo jiný podpory.“  
 

14. Setkal jste se někdy s pojmem aktivní otcovství? 
František: „Ne.“  
 

15. Co pro Vás tento pojem znamená?  
František: „Nějaký aktivní zapojení do výchovy dítěte po porodu.“  
 

16. Přemýšlel jste nad tím, že byste šel na rodičovskou dovolenou místo partnerky?  
František: „Přemýšlel.“ 

Sondáž: Co Vás ovlivnilo při rozhodování? 
František: „Záviselo to hodně na rozdílu ve výši příjmu, protože partnerka bere víc než já. Ale 
nakonec jsme se shodli na tom, že by doma s dítětem měla být partnerka.“  
 

17. Myslíte si, že by se v oblasti podpory aktivního otcovství měl stát více angažovat? 
František: „Jo, tak asi stát může trochu pomáhat.“ 

Sondáž: Jaké benefity byste ocenil ze strany státu pro podporu otců při každodenní 
péči o nezletilé děti? 

František: „Tak to nedokážu takhle říct.“ 
 



18. Zaznamenal jste nějaké aktivity spojené s podporou aktivního otcovství? 
František: „Ne, s tím jsem se nikdy nesetkal. Nebo takhle, možná to tady někde bylo, ale já jsem 
to nějak nepozoroval, tyhle aktivity.“  
 

19. Zaznamenal jste v rámci regionu Hl. města Prahy nějaké aktivity spojené 
s podporou aktivního otcovství?  

František: „Ne.“  
 

20. Jste spokojen s tím, kolik času trávíte se svými dětmi? (ohodnoťte na stupnici 1 až 
10, přičemž 10 znamená „maximálně spokojený“)? 

František: „Tak pět. Chtěl bych s dcerou trávit trochu víc času, no. Ale nejde to, protože v práci 
funguju jako střídač, firma nemá lidi, takže jsem furt v práci a pracuju dlouho.“  

 
21. Umožňuje Vám Váš současný zaměstnavatel, abyste se dostatečně mohl věnovat 

každodenní péči o děti? (nebo podle Vašich představ) 
František: „To asi jo, kdyby se něco řešilo, nebo bych potřeboval hlídat, tak to by mi dal volno. 
Nebo kdyby malá byla nemocná nebo něco, tak mě je schopnej okamžitě pustit z práce.“ 

 
22. Má Váš zaměstnavatel pochopení pro skloubení rodinného a pracovního života? 

František: „Jo, jak jsem říkal. Jako bude je štvát, že by jim, třeba v případě, že bych musel 
zůstat doma, odpadne člověk. Ale jako nebudou dělat problémy.“  

 
23. Jaké benefity v této oblasti konkrétně nabízí Váš současný zaměstnavatel?  

František: „Přispívají nám na dětský tábory, dovolený, máme různý dětský akce. Já si nemůžu 
vzít home office nebo tak, takže aspoň přispívají na ty děti hodně. Taky různý kulturní akce. 
Neřekl bych, že je to pro mě nějak extra užitečný, ale lepší než nic.“  

 
24. Dokázal byste říci, jaký benefit ze strany zaměstnavatele by Vám usnadnil snazší 

skloubení pracovního a rodinného života?  
František: „Tak třeba ta pružná pracovní doba, to by bylo super. Ale jako je jasný, že to v tuhle 
chvíli nejde, protože ta pracovní doba nejde teď měnit.“  

 
25. Jak si myslíte, že v České republice vnímá společnost aktivní otcovství?  

František: „Já myslím, že to nikdo moc neřeší.“  
 

26. Je Vaše partnerka spokojena s mírou vašeho zapojení do péče o dítě? Byly její 
představy před narozením dítěte jiné, než jaká je skutečnost?  

František: „Jo, je spokojená. Asi si myslela, že se budu zapojovat víc.“  



Jan: 29 let, jeho zaměstnání je závislé na počtu zadaných projektů, čímž se potřeba jeho 
pracovního nasazení v průběhu roku mění. Možnosti čerpat dávku otcovské poporodní péče 
nevyužil, ale doma s manželkou a dítětem byl, a to formou klasické dovolené. Žije společně 
s manželkou a synem ve společném bydlení. Manželka se vrátila do zaměstnání po 3 měsících 
od narození dítě, pracuje z domova. Její příjem ze mzdy je totožný jako před odchodem na 
mateřskou a později rodičovskou dovolenou. 
 

1. Vyhovuje Vám současné nastavení rodinné politiky v České republice?  
Jan: „Takhle, jak co. Ve výsledku mně a manželce třeba jakoby finančně ani tou otcovskou nebo 
rodičovskou s tím, kolik vyděláváme jakoby stát vlastně nepomáhá.“  
 

2. Považujete finanční přímou pomoc rodinám, ze strany státu, za dostačující?  
Jan: „Ta finanční pomoc by nemuseli být přímo peníze, stačilo by třeba nastavit větší 
odečitatelnou položku z daní nebo něco takového.“ 
 

3. Takže by se měl stát zaměřit podle Vás spíš na finanční nepřímou pomoc? 
Jan: „Ano. Ve výsledku já něco vydělávám, manželka něco vydělává, ale to že máme dítě, což 
vlastně ten stát chce a podporuje, tak nás k tomu nijak nemotivuje. Chtěli bychom tedy, aby ta 
sleva na dítě byla vyšší, protože když nepočítám manželky rodičovskou, tak je to jediný, co teď 
dostáváme.“ 

 
4. Jaký je Váš názor ohledně nefinanční pomoci rodinám, ze strany státu?  

Jan: „Tak tam mě napadají jedině školky, a to zatím nemusíme řešit, o malýho se manželka 
stará doma.“ 
 

5. Bylo pro Vás finančně náročné pokrýt výdaje Vaší domácnosti po tom, co Vaše 
partnerka začala pobírat rodičovský příspěvek?  

Jan: „Ve výsledku ne, protože manželka pořád pracuje, takže tu výplatu pořád nosí. Přestala 
pracovat na tři měsíce, teď pracuje z domova. Jednou za týden, za čtrnáct dní jede do kanceláře. 
Takže má ve výsledku klasický plat.“  
 

6. Bylo pro Vás finančně obtížné pokrýt počáteční náklady na dítě?  
Jan: „Pro nás to náročný nebylo, protože jednak jsme nepotřebovali nový věci. Třeba kočárek 
jsme dostali od známého, postýlku jsme si od něj koupili na nula nula nic, autosedačku nám 
taky věnoval, takže tohle pro nás bylo v pohodě.“  
 

7. Dokázal byste říci, ve které oblasti a jaký nástroj ze strany státu by Vám krátce 
před/po narození dítěte pomohl nejvíce?  

Jan: „Zvýšení daňové slevy na dítě.“  
 

8. Rozhodl jste se pro čerpání dávky otcovské poporodní péče? 
Jan: „Otcovskou jsem nevyužil.“  

 
9. Co ovlivnilo Vaše rozhodnutí?  

Jan: „Takhle, u nás ve firmě máme třicet dní dovolený, což je relativně hodně. Takže jsem s tím, 
že se malý narodí počítal, dovolenou jsem si nechal. Už jenom kvůli tomu, že vlastně kdybych 
si vzal tu otcovskou, tak ztratím za týden 3 000 Kč. Což by vlastně ani tolik nebylo, ale bere se 
to papírově pro nás jako nemocenská. Tím pádem já bych v práci přišel o roční bonus, což je 
třeba v mém případě 20 000 Kč“ 
 



10. Souhlasíte s tvrzením, že „dávka otcovské poporodní péče přinese otci 
nenahraditelnou aktivní zkušenost v péči o novorozence a matku“? 

Jan: „Já jsem otcovskou neměl a doma jsem s nima byl, takže nesouhlasím. Já jsem to bral tak, 
abych manželce pomohl. A to si myslím, že právě během těch 6 měsíců je potřeba. Třeba když 
se malý vzbudí. Taky je to pro nás něco úplně novýho, takže tu pomoct na začátku vnímám jako 
potřebnou.“  
 

11. Podle schválené směrnice EU se má otcovská dovolená do 3 let prodloužit na 10 
dní. Vnímáte tuto změnu jako pozitivní v oblasti podpory rodin v prvních týdnech 
po narození dítěte?  

Jan: „Byl jsem s nima doma deset dní a pořád mi to přišlo málo.“  
 

12. Setkal jste se někdy s pojmem aktivní otcovství? 
Jan: „Ne.“ 
 

13. Dokázal byste říci, co si pod tímto pojmem představujete?  
Jan: „Asi to bude o nějakým vztahu táty s tím dítětem.“ 
 

14. Přemýšlel jste nad tím, že byste šel na rodičovskou dovolenou místo partnerky?  
Jan: „Nepřemýšlel. Finance v tom nehráli roli, beru sice víc než manželka, ale asi bych to doma 
nezvládl. Ani jsem se s tím nesetkal. Mám v práci kolegu a jeho přítelkyně je ředitelka a tam 
teda už je ten finanční rozdíl tak vysokej, že ten by klidně na tu rodičovskou dovolenou šel.“ 
 

15. Myslíte si, že by se v oblasti podpory aktivního otcovství měl stát více angažovat? 
Jan: „Myslím si, že nějaké aktivní otcovství, že tohle stát v tatínkovi neprobudí, to musí chtít ten 
člověk sám.“  
 

16. Zaznamenal jste nějaké aktivity spojené s podporou aktivního otcovství?  
Jan: „Ne, nikde jsem nezaznamenal, že by to někdo řešil.“ 
 

17. Zaznamenal jste v rámci regionu Hl. města Prahy nějaké aktivity spojené 
s podporou aktivního otcovství?  

Jan: „Ani v tomhle případě jsem se s ničím takovým nesetkal. Já si myslím, že tohle je hodně 
individuální. Nemyslím si, že nějaká organizace může ty tatínky víc namotivovat, aby začali 
trávit víc času s dětma.“   
 

18. Jste spokojen s tím, kolik času trávíte se svými dětmi? (ohodnoťte na stupnici 1 až 
10, přičemž 10 znamená „maximálně spokojený“)? 

Jan: „Teď momentálně ne, protože je víc práce, takže jsem většinu času někde jinde. Takže tak 
tři. Obecně bych ale řekl, že jo, takže devět.“ 

 
19. Umožňuje Vám Váš současný zaměstnavatel, abyste se dostatečně mohl věnovat 

každodenní péči o děti? (nebo podle Vašich představ) 
Jan: „Takhle, já mám práci, která je hodně zaměřená na projekty, takže jak mi jsou projekty, 
tak dělám. Nicméně můj, řekněme, vedoucí je v pohodě, můžu si vzít home office, sem tam mi 
dopíše nějakou hodinu, můžu si vlastně odejít kdy chci.“ 

 
20. Má Váš zaměstnavatel pochopení pro skloubení rodinného a pracovního života? 

Jan: „U nás to je tak nastavený, že teď můžu ty benefity využívat úplně stejně jako předtím. 
Akorát teď nemusím říkat co jdu dělat a můžu prostě odejít.“  



 
21. Jaké benefity v této oblasti konkrétně nabízí Váš současný zaměstnavatel?  

Jan: „Home office, pružnou pracovní dobu. Plus máme navíc povolený volno, když jde dítě 
poprvý do školy, máme občas sem tam nějaký dětský dny, nějaký tábory, což je ale pro mě zatím 
daleko. Ale jakoby školku, o tý se mluvilo, k tomu ale nakonec nedošlo, protože to je hrozně 
těžký papírově udělat. To skončilo na tom, že se domlouvali tři firmy v okolí, na tom, že by to 
zařídili a nedomluvili se.“ 
 

22. Dokázal byste říci, jaký benefit ze strany zaměstnavatele by Vám usnadnil snazší 
skloubení pracovního a rodinného života?  

Jan: „My máme těch benefitů dost, takže asi není nic, co bych si v tuhle chvíli vybavil.“ 
 

23. Jak si myslíte, že v České republice vnímá společnost aktivní otcovství?  
Jan: „Já si myslím, že se o tom začíná čím dál tím víc mluvit.“  
 

24. Je Vaše partnerka spokojena s mírou vašeho zapojení do péče o dítě? Byly její 
představy před narozením dítěte jiné, než jaká je skutečnost?  

Jan: „Je spokojená. Tím, že mám možnost pracovat z domova, tak bych řekl, že je spokojená.“ 
 
  



Josef: 32 let, IT specialista v korporátní organizaci, vysokoškolské vzdělání. Zaměstnaný na 
hlavní pracovní poměr. Využil možnosti čerpat dávku otcovské poporodní péče. S manželkou 
a synem žije ve společné domácnosti, v podnájemním bydlení. Manželka se vrátila do 
zaměstnání ihned po ukončení mateřské dovolené na částečný úvazek, důvodem pro návrat byly 
finance a obavy ze ztráty pracovního místa.  

 
1. Vyhovuje Vám současné nastavení rodinné politiky v České republice?  

Josef: „To nedokážu říct, ale teda myslím si, že co se týče nějakých těch příspěvků na to dítě, 
tak ty jsou v pořádku. Ale myslím si, že by měly být zahrnuty v jedné částce. Protože takhle je 
to další papír na papír a další žádost, další návštěva nějakýho úřadu. Dneska ty úřady už sice 
fungujou trošku elektronicky, ale i tak si myslím, že je to jenom o vyřizování papírů. Kdyby byl 
jako pořádnej rodičovskej příspěvek, tak věřím tomu, že není třeba jako nějakých dalších 
příspěvků. Mně by se líbilo, když by v tomhle bylo nastavený nějaký minimum a potom, aby se 
to odvíjelo od výše platu. Přeci jenom, kdo má vyšší plat, víc přispívá do státní kasy. A přišlo 
by mi to logický, makáš a máš velký peníze, tak dostaneš velký peníze.“ 
 

2. Považujete přímou finanční pomoc rodinám, ze strany státu, za dostačující?  
Josef: „Třeba co se týče mateřský, tak si myslím, že to je v tomhletom super. Ty vlastně dostaneš 
70 % platu, ale to se nedaní, takže dostaneš vlastně to, co máš a pokračuješ v tom co máš. 
Manželka měla celkem dobrou výplatu, takže prostě pokračovala dál. Ale co se týče rodičáku, 
tak ten je žalostnej, ten je bídnej, to je prostě výsměch a sprostý. Když má ženská dejme tomu 
nějakou průměrnou mzdu dejme tomu a pak přijde a má 10000. To je o ničem, to je prostě 
strašný z mýho pohledu, jo. Když vím, kolik odvádím na daních a manželka taky a pak jako 
podpora těch rodin je minimální.“  
 

3. Považujete nepřímou finanční pomoc ze strany státu za dostačující?  
Josef: „No ta sleva na děcko 1200 Kč, dobré, je to tam, dá se. Je to fajn no, dejme tomu, že je 
to nějaká forma tý podpory, když pracuješ.“ 
 

4. Považujete nefinanční pomoc ze strany státu za dostačující? 
Josef: „To jsou třeba školky, že. To nevím, to budu vědět tak za dva roky, jestli je to dostačující 
nebo ne. No a bydlení, tam by taky mohl stát trochu podpořit.“ 

 
5. Bylo pro Vás finančně náročné pokrýt výdaje Vaší domácnosti po tom, co Vaše 

partnerka začala pobírat rodičovský příspěvek?  
Josef: „Nebylo.“ 
 

6. Změnil výrazně odchod Vaší partnerky na mateřskou dovolenou finanční situaci 
ve Vaší domácnosti?  

Josef: „Ne. A vlastně, jak manželce končila mateřská, tak už by tam byl celkem dost velký 
finanční propad, takže začala chodit na toho půl úvazku. Pro ni byla taky výhoda v tom, že jí 
udrželi to pracovní místo v týmu, který je dobrý. Protože ho vlastně nějakou dobu drží a pak už 
ne, takže se vrátila na svojí původní pozici. Ale taky jsme měli vytvořenou i nějakou finanční 
rezervu, takže nás by to asi zase tak moc netrápilo, ale přišli bychom o nějakou část toho příjmu, 
no. Zaměstnavatel manželce předtím ještě jako by přidal, protože se domluvili na tom, že kdyby 
se náhodou vracela, tak už jí na tom půl úvazku nikdo nepřidá, jo. Takže jí prostě budou držet 
stabilně na nějaký výplatě. Takže dostala přidáno, a to byla ještě další motivace, aby se vrátila. 
Zase víme, že pokud budeme mít dalšího prcka, tak už tohle nebude možný, tím jsem si jistej, jo. 
To jedno dítě, to je ještě v pohodě, to s tou prací uhlídáš, ale dvě, to ne.“ 
 



7. Bylo pro Vás finančně obtížné pokrýt počáteční náklady na dítě?  
Josef: „My jsme začali řešit věci, které pro malýho potřebujeme už půl roku předtím, než ne 
narodil. Nebo vlastně já jsem to začal řešit. Takže jsme začal tahat domu různý věci jako 
postýlku, kočárek, autosedačku a tak. Což bylo nakonec dobře, protože pak nebyl žádný tlak a 
stres, jo. Takže když se mi to takhle rozprostřelo do toho půl roku, tak to bylo v pořádku.“ 
 

8. Dokázal byste říci, ve které oblasti a jaký nástroj ze strany státu by Vám krátce 
před/po narození dítěte pomohl nejvíce?  

Josef: „Teď řešíme samozřejmě bydlení, takže by bylo fajn, kdyby nás v tomhle stát podpořil. 
To, co nabízí stát teď, je na dnešní dobu velice málo, jo. To, co oni nabízí je v dnešní době 
pořád jako směšná částka. Takže to zvýšení té možné půjčky pro mladé.“  
 

9. Rozhodl jste se pro čerpání dávky otcovské poporodní péče? 
Josef: „To jsem využil, to samozřejmě ano, ale až jakoby ke konci toho možného období, kdy se 
to dalo vybrat. Což je vlastně 6 týdnu po porodu, takže já jsem si vlastně nějaký pátý týden 
vlastně bral tu otcovskou.“ 
 

10. Co ovlivnilo Vaše rozhodnutí?  
Josef: „No, tak jakoby tam je definováno, že se máš jako otec starat o tu manželku po porodu 
a to dítě. Jenomže vlastně mě to fungovalo tak, že na týden přijela tchýně, babička, jo, že přijeli 
nějakým způsobem pomoct. A já jsem byl nestandartní případ kvůli tomu home officu. Ale 
jakoby si myslím, že ti lidi, co nemají tyhle možnosti, tak ten první týden je vlastně nejtěžší pro 
tu ženu, není to normální režim. Ona přijde z tý nemocnice, kde má servis 24/7. V tomhle 
případě si umím přestavit, že si otcovskou vezmu hned v prvním týdnu a starám se o ženu, kdyby 
nikdo jiný nemohl.“ 
 

11. Pokud by nebylo možné čerpat dávku otcovské poporodní péče, rozhodl byste se i 
přesto zůstat s partnerkou a dítětem nějaký čas doma? 

Josef: „Stoprocentně.“ 
 

12. Souhlasíte s tvrzením, že „dávka otcovské poporodní péče přinese otci 
nenahraditelnou aktivní zkušenost v péči o novorozence a matku“? 

Josef: „Myslím si, že je super tý manželce pomoct, jo. Ale zase, ten tatínek musí chtít.“  
 

13. Setkal jste se někdy s pojmem aktivní otcovství? 
Josef: „Ne.“ 
 

14. Co pro Vás tento pojem znamená?  
Josef: „Starost otce o dítě a manželku.“ 
 
Dotazující k respondentovi: „Aktivní otcovství není přesně definováno, ale v podstatě jde 
o aktivní zapojení otce do péče o děti a domácnost. Někde je například uvedeno, že aktivní 
otec se na těchto aktivitách podílí z více jak třiceti procent.“  

 
  



15. Přemýšlel jste nad tím, že byste šel na rodičovskou dovolenou místo partnerky?  
Josef: „Jo, bavili jsme se o tom.  

Sondáž: Co Vás ovlivnilo při rozhodování? 
Hm, těžká otázka. Jako by bavili jsme se o tom, jestli by mi to vadilo nebo ne, já jsem jí říkal, 
že by mi to, jakože nevadilo, a navíc jsem to měl v práci komplikovanější, než to mám teď. Měnil 
jsem pozici, učil jsem se nové věci, byla tam spousta jakoby problémů, které už jsou teď 
víceméně vyřešené. Já už v tom korporátu jsem dlouho a spíš jsem řešit takový jakoby vyhoření, 
takže mně to přišlo jako super dovolená, že teda půjdu. Nakonec se ale zablýsklo na lepší zítřky, 
když bych to takhle řekl a dohodli jsme se, že půjde manželka, že se o něj bude starat. Ono by 
to bylo myslím si i složitější skrz jakoby krmení, že a takový věci. Ta máma prostě k tomu děcku 
patří, alespoň do nějakých těch 3 let, to si myslím, že to tak má být.“ 

16. Myslíte si, že by se v oblasti podpory aktivního otcovství měl stát více angažovat? 
Josef: „Já myslím, že ten tatínek musí chtít. Může tady být nějaký povědomí o tom, ale ti chlapi 
musí chtít. Víceméně ta dávka otcovský poporodní péče je benefit pro ty, co chtějí. Pro mě by 
byla celkem důležitá informace, jakou tu roli ten otec hraje v začátcích toho vývoje dítěte. Že 
prostě pokud tam ten otec nebude, stane se to a to. Zvyšoval prostě to povědomí o tom, jakou 
tu roli ten otec v tý rodině má. 

Sondáž: Jaké benefity byste ocenil ze strany státu pro podporu otců při každodenní 
péči o nezletilé děti 

 Myslím si, že lepší, než dávky pro ty tatínky by byly lepší nějaký akce, kampaně, protože toho 
se zúčastní jenom ti, kteří mají zájem. Ten, kdo o to nemá zájem, tak to dělat nebude a bude 
jenom pobírat ty dávky nebo příspěvky.“ 
 

17. Zaznamenal jste nějaké aktivity spojené s podporou aktivního otcovství?  
Josef: „Ne. Určitě, kdyby něco takovýho bylo, tak bych se toho účastnil. Už jenom kvůli tomu 
malýmu, toto je hlavně pro něj, že.“ 

 
18. Zaznamenal jste v rámci regionu Hl. města Prahy nějaké aktivity spojené 

s podporou aktivního otcovství?  
Josef: „Ne.“ 
 

19. Jste spokojen s tím, kolik času trávíte se svými dětmi? (ohodnoťte na stupnici 1 až 
10, přičemž 10 znamená „maximálně spokojený“)? 

Josef: „Jo, jsem. Deset.“ 
 

20. Umožňuje Vám Váš současný zaměstnavatel, abyste se dostatečně mohl věnovat  
každodenní péči o děti? (nebo podle Vašich představ) 

Josef: „Jo. Já teda mám hrozně hodnýho zaměstnavatele tak to bylo super v tom, že já jsem si 
mohl vzít vlastně ten první týden, kdy vlastně manželka s malým byla doma, tak jsem si mohl 
vzít home office. A víceméně po mně jako nějak nic moc nechtěli, takže to bylo takové volnější. 
Jakoby teď mám dva home office týdně, a to je normální benefit. A ten první týden, co se malý 
narodil, jsem se zeptal, jestli můžu celý. Protože ten prcek on funguje jen v režimu najíst, 
vykakat, spinkat a vlastně nereaguje na tebe nějak výrazně. To vlastně až v tom pátým týdnu 
otevře ty oči a funguje tak, že se chce dívat, pozorovat, začíná si to prostředí očichávat a pak 
to bylo vlastně zajímavější, proto jsem tu otcovskou bral až na ten konec.“ 

 
21. Má Váš zaměstnavatel pochopení pro skloubení rodinného a pracovního života? 

Josef: „U nás je běžné si vzít třeba ten home office na tři nebo čtyři dny, takže bych řekl, že jo.“ 
 

22. Jaké benefity v této oblasti konkrétně nabízí Váš současný zaměstnavatel?  



Josef: „Můj zaměstnavatel mi vlastně umožňuje s nimi trávit čas.“ 
 

23. Dokázal byste říci, jaký benefit ze strany zaměstnavatele by Vám usnadnil snazší 
skloubení pracovního a rodinného života?  

Josef: „Jsem spokojený se současnou situací. Manželka po půl roce nastoupila na poloviční 
úvazek. Jenomže ona pracuje z domu a zaměstnavateli je jedno, kdy ona pracuje, to je na ní. A 
díky tomu, že i já mám „home officy“ a o malýho se postarám, tak nám to tak jako jde. Kdybych 
já tuhle možnost neměl, tak si nedokážu představit, že by u toho manželka pracovala.“ 

 
24. Jak si myslíte, že v České republice vnímá společnost aktivní otcovství?  

Josef: „Hm. Neřekl bych, že se to nějak řeší“ 
 

25. Je Vaše partnerka spokojena s mírou vašeho zapojení do péče o dítě? Byly její 
představy před narozením dítěte jiné, než jaká je skutečnost?  

Josef: „No, díky tomu, že mám ty dva „home officy“, že, tak manželka třeba potřebuje dospat 
po probdělé noci, takzvaně. Tak já si ho prostě vezmu, hrajeme si. Takže s tím ona nemá 
problém, že bych byl málo doma.“  
  



Tomáš: 36 let, zaměstnaný ve firmě zaměřené na dopravu, inženýrské sítě a životní prostředí. 
Má inženýrský titul z oboru konstrukce a doprava. Má dvě děti, druhé, mladší dítě, se narodilo 
v roce 2018. S manželkou žije ve společné domácnosti. Dávku otcovské poporodní péče čerpal 
pouze částečně, vzhledem k časové náročnosti zaměstnání byl doma s manželkou a dítětem 
pouze 1 den. Manželka uvažuje o návratu na trh práce, chtěla by pracovat z domu na částečný 
úvazek. 

 
1. Vyhovuje Vám současné nastavení rodinné politiky v České republice?  

Tomáš: „No mě přijde, že ten stát těm rodinám teď moc nepomáhá, ale beru to tak, že my asi 
nikdy s manželkou nebudeme ti, kterým by ten stát pomáhal, takže je nám to vlastně v podstatě 
úplně jedno.“ 
 

2. Považujete přímou finanční pomoc rodinám, ze strany státu, za dostačující?  
Tomáš: „Jako mateřská a rodičovská? No tak třeba ta rodičovská teda nic moc nezachrání, to 
vidím jako nedostatečný. To hlavní je vypočítávat tyhle dávky na základě předchozího platu. 
Jde o to, že ta manželka byla zvyklá na nějakej plat a pak najednou má nějakej skok. Takže je 
nesmysl to de facto přelejvat někam jinam, třeba na tu otcovskou nebo někam jinam. Je daleko 
lepší se snažit nahradit těm ženám ten plat, aby neměly takovejhle zlom a skok. Hlavně to, co 
teď dostávaj, tak to ve svojí podstatě na to dítě stejně ani nestačí.“ 
 

3. Považujete nepřímou finanční pomoc ze strany státu za dostačující?  
Tomáš: „Tak slevu na dítě uplatňujeme, to asi dostatečný je. Co se týče těch ostatních nabídek 
od státu, tak nejsme cílová skupina, takže to nevyužíváme, takže to ani neznáme do hloubky, 
jaký jsou možnosti. Než se člověk podívá na ty benefity, tak se dostane k tomu, že ani nespadá 
do tý skupiny, která na to má nárok.“  
 

4. Bylo pro Vás finančně náročné pokrýt výdaje Vaší domácnosti po tom, co Vaše 
partnerka začala pobírat rodičovský příspěvek?  

Tomáš: „Naštěstí nedošlo k situaci, kdy bysme museli přemýšlet nad každou korunou. Ale je to 
samozřejmě znát, protože celej ten rodinnej rozpočet jede z jednoho platu a ta mateřská a pak 
rodičovská, to je spíš taková ta věc, která pak skončí na nějakejch dovolených nebo tak něco, 
to neřeší ten běžnej chod.“  
 

5. Změnil výrazně odchod Vaší partnerky na mateřskou dovolenou finanční situaci 
ve Vaší domácnosti?  

Tomáš: „My teď už vlastně to tak máme čtvrtým rokem, kdy ta rodina jede jenom z mýho platu. 
Změnilo se to, jak jsem říkal manželka byla zvyklá na nějakej plat a pak je to skok.“ 
 

6. Bylo pro Vás finančně obtížné pokrýt počáteční náklady na dítě?  
Tomáš: „My jsme s tím počítali. To bylo tak, že jsme o tom věděli, počítali jsme s tím a připravili 
jsme se na to. Ono je to hodně o tom, kdo jakej ten plat má a je jasný, že pokud z toho jednoho 
platu a ten plat je třeba o nějakej řád níž, tak pak je jasný, že to je velkej problém. A je jasný, 
že to nemůže utáhnout.“ 
 

7. Dokázal byste říci, ve které oblasti a jaký nástroj ze strany státu by Vám krátce 
před/po narození dítěte pomohl nejvíce?  

Tomáš: „Já bych to viděl na to, aby stát peníze narval do porodnic. Zainvestovat do toho, a 
udělat to tak, aby tam udělal ten komfort, protože to tam není. Potřebovalo by to dát všechno 



dohromady, do kupy, posílit ten personál. Jinak teda pokud bych to měl vybrat z těch dávek, tak 
tam to vidím na zvýšení tý kompenzace pro ty maminky.“  
 

8. Rozhodl jste se pro čerpání dávky otcovské poporodní péče? 
Tomáš: „Tak jako nějakým způsobem v uvozovkách jsem toho „využil“. Rozhodně to nebylo 
tak, že bych týden nechodil do práce, myslím si, že v práci jsem nebyl jeden den a zbytek času 
jsem honil práci po večerech, protože samozřejmě přes den jsem byl u ženy. Ono je to zase 
podle nějaký pozice v tý práci, já jsem byl v takový pozici, kdy jsem si to nemohl dovolit.“   
 

9. Co ovlivnilo Vaše rozhodnutí?  
Tomáš: „Já si myslím, že je důležitý tý manželce pomoct na začátku. Ale je to hodně o tý 
manželce a pomoct hlavně jí.“ 
 

10. Pokud by nebylo možné čerpat dávku otcovské poporodní péče, rozhodl byste se i 
přesto zůstat s partnerkou a dítětem nějaký čas doma?  

Tomáš: „Doma bych byl, samozřejmě, a to nehledě na otcovskou dovolenou. Normálně bych si 
vzal klasickou dovolenou. Ta dávka mě v tomhle vůbec nezajímá, nad tím bych vůbec 
nepřemýšlel, normálně bych byl doma.“ 
 

11. Souhlasíte s tvrzením, že „dávka otcovské poporodní péče přinese otci 
nenahraditelnou aktivní zkušenost v péči o novorozence a matku“? 

Tomáš: „Mně to přijde jako zbytečnej nástroj, já bych radši ty peníze narval někam úplně jinam 
než do tohodle.“ 
 

12. Podle schválené směrnice EU se má otcovská dovolená do 3 let prodloužit na 10 
dní. Vnímáte tuto změnu jako pozitivní v oblasti podpory rodin v prvních týdnech 
po narození dítěte?  

Tomáš: „To je otázka, já si myslím, že ten týden úplně stačí. Pokud samozřejmě člověk 
potřebuje bejt doma dýl, tak si pak vezme nějakou dovolenou. Tu dovolenou si vlastně šetříš, 
připravuješ se na to, takže je jí dost.“ 

 
13. Setkal jste se někdy s pojmem aktivní otcovství? 

Tomáš: „Tak někde jsem ten pojem slyšel samozřejmě, ale nevím kde.“ 
 

14. Co pro Vás tento pojem znamená? 
Tomáš: „Do jaký míry se ten táta stará o dítě.“  
 

15. Přemýšlel jste nad tím, že byste šel na rodičovskou dovolenou místo partnerky?  
Tomáš: „Jo a nešel bych nikdy.“  

Sondáž: Co Vás ovlivnilo při rozhodování? 
Tomáš: „Takhle, finance to nebyly. Protože manželka, když odcházela na mateřskou, tak brala 
víc než já. Já bych to prostě nedal, já bych s těma dětma nevydržel, takže to rozhodovalo.“ 
 

16. Myslíte si, že by se v oblasti podpory aktivního otcovství měl stát více angažovat? 
Tomáš: „Ne, nemyslím.“ 
 

17. Zaznamenal jste nějaké aktivity spojené s podporou aktivního otcovství?  
Tomáš: „Ne, nic, nikde.“  
 



18. Zaznamenal jste v rámci regionu Hl. města Prahy nějaké aktivity spojené 
s podporou aktivního otcovství?  

Tomáš: „Taky ne, vůbec nevím o nikom, že by něco takovýho dělal. Já teda to ani aktivně 
nevyhledávám, ale ani pasivně jsem o tom nikdy neslyšel.“ 

 
19. Jste spokojen s tím, kolik času trávíte se svými dětmi? (ohodnoťte na stupnici 1 až 

10, přičemž 10 znamená „maximálně spokojený“)? 
Tomáš: „Tři. Spokojený nejsem, já dělám asi dvanáct hodin denně.“ 
 

20. Umožňuje Vám Váš současný zaměstnavatel, abyste se dostatečně mohl věnovat  
každodenní péči o děti? (nebo podle Vašich představ) 

Tomáš: „Problém teď je, že nejsou lidi a já si teda nemůžu uvolnit ruce. Kdyby byli lidi, měl 
bych víc volnýho času a mohl bych ho trávit s rodinou, to je jednoduchý.“  
 

21. Má Váš zaměstnavatel pochopení pro skloubení rodinného a pracovního života? 
Tomáš: „V týhle situaci se to těžko soudí.“ 
 

22. Jaké benefity v této oblasti konkrétně nabízí Váš současný zaměstnavatel?  
Tomáš: „Beru si home office, když je potřeba, tak jdu prostě hlídat a beru si práci domu sebou. 
Ale primárně, že bych celej den pracoval doma, to asi ne. I když někdy možná jo, když manželka 
potřebuje, tak doma hlídám. Časově jsem flexibilní maximálně.“ 
 

23. Dokázal byste říci, jaký benefit ze strany zaměstnavatele by Vám usnadnil snazší 
skloubení pracovního a rodinného života?  

Tomáš: „Nevím.“  
 

24. Jak si myslíte, že v České republice vnímá společnost aktivní otcovství?  
Tomáš: „Myslím, si, že se o tom lidi baví čím dál tím víc, dokonce mám mezi svejma 
kamarádama jednoho člověka, kterej je doma s dítětem. Myslím si, že o tom ví, v podvědomí to 
stoupá a je to možnost volby.“ 
 

25. Je Vaše partnerka spokojena s mírou vašeho zapojení do péče o dítě?  
Tomáš: „Není, to je jasný, že by chtěla, abych byl doma víc.“ 

Sondáž: Byly podle Vás její představy před narozením dítěte jiné, než jaká je 
skutečnost?  

Tomáš: „Myslím si, že její představa odpovídá plus mínus realitě, takže překvapená není.“  
 
  



Pavel: 31 let, pracuje v oboru strojírenství a technické zařízení budov. Má vysokoškolské 
vzdělání v oblasti strojírenství. Dávku otcovské poporodní péče využil, ale vzhledem k tomu, 
že v době čerpání musel pracovat na určitém projektu, ji čerpal pouze 5 dní. S partnerkou a 
synem žije ve společné domácnosti, v podnájemním bydlení. Partnerka byla před nástupem na 
mateřskou dovolenou zaměstnaná jako zdravotní sestra na stomatologii, v současné době je 
v domácnosti na rodičovské dovolené. Uvažují o druhém dítěti.  
 

1. Vyhovuje Vám současné nastavení rodinné politiky v České republice?  
Pavel: „Já moc nevím, co si pod tím mám představit.“  
 

2. Rodinná politika ve své podstatě představuje souhrn aktivit a opatření za účelem 
podpory rodiny. Takže si pod tím můžete představit například finanční nebo 
nefinanční podporu, kterou Vám stát v současné situaci nabízí a poskytuje. 

Pavel: „V tuhle chvíli, když si představám všechny ty dávky, tak mi to přijde dostatečný.“  
 

3. Považujete přímou finanční pomoc rodinám, ze strany státu, za dostačující?  
Pavel: „Tak teď jak zvedly tu mateřskou, tak mi to přijde v pohodě. Ale vždycky by to mohlo 
bejt vyšší. Mně třeba přijde v pohodě ta rodičovská, beru to jako příspěvek na dítě, jako 
příspěvek na to mateřství a ta výše mi přijde v pořádku.“  
 

4. Považujete nepřímou finanční pomoc ze strany státu za dostačující?  
Pavel: „Já budu uplatňovat tu slevu na dítě, to mi přijde super.“ 
 

5. Považujete nefinanční pomoc ze strany státu za dostačující?  
Pavel: „Já si myslím, že by ten stát měl spíš pomáhat finančně. I když třeba nějaká dostupnost 
bydlení by byla dobrá, i když dneska je ta situace s bytama celkově taková blbá.“ 
 

6. Bylo pro Vás finančně náročné pokrýt výdaje Vaší domácnosti po tom, co Vaše 
partnerka začala pobírat rodičovský příspěvek?  

Pavel: „No, bylo to těžší. I když dělám nějakou pravidelnou rezervu, ale tu jsem dělal už 
předtím, ještě, než jsme začali řešit možnost mít dítě.“ 
 

7. Změnil výrazně odchod Vaší partnerky na mateřskou dovolenou finanční situaci 
ve Vaší domácnosti?  

Pavel: „Nezměnil, partnerka měla v tý době podobnej příjem, takže jsme to nemuseli víc řešit.“ 
 

8. Bylo pro Vás finančně obtížné pokrýt počáteční náklady na dítě?  
Pavel: „Ne, nijak extra. Tak babičky něco koupili, něco dědečkové. Pro nás nebyl problém to 
pokrýt, něco jsme taky dostali od známých. Taky jsme přemýšleli do předu o tom, udělat si 
nějakou rezervu. To, jak se to povedlo už je jiná věc, ale určitě jsme nad tím aspoň přemýšleli.“  
 

9. Dokázal byste říci, ve které oblasti a jaký nástroj ze strany státu by Vám krátce 
před/po narození dítěte pomohl nejvíce?  

Pavel: „Tak třeba ta náhrada těm tatínkům, to je pro mě zanedbatelný. Mně by se líbila podpora 
toho bydlení asi nejvíc.“ 
 

10. Rozhodl jste se pro čerpání dávky otcovské poporodní péče? 
Pavel: „Jojo, to jsem využil. Ale čerpal jsem to jenom pět dní. Pak ty zbylý dny jsem měl home 
office.“  
 



11. Co ovlivnilo Vaše rozhodnutí?  
Pavel: „Já jsem chtěl bejt doma s přítelkyní po tom porodu. Chtěl jsem jí pomoct, já jsem neřešil 
kolik za to dostanu peněz nebo tak. Hlavně já pracuju podle projektů, takže třeba těch 7 dní 
volna jsem si nemohl vzít jen tak, jak jsem říkal, ty poslední dva dny už jsem musel normálně 
pracovat.“ 
 

12. Pokud by nebylo možné čerpat dávku otcovské poporodní péče, rozhodl byste se i 
přesto zůstat s partnerkou a dítětem nějaký čas doma?  

Pavel: „No jasný, že bych si to volno vzal. Minimálně dva, tři dny bych s nima doma byl a vzal 
bych si klasickou dovču.“ 
 

13. Souhlasíte s tvrzením, že „dávka otcovské poporodní péče přinese otci 
nenahraditelnou aktivní zkušenost v péči o novorozence a matku“? 

Pavel: „Ne, nemyslím si to. Já si myslím, že větší vliv na tohle bylo to, že jsem byl u porodu, ne 
to, že jsem s nima byl pak doma pár dní.“  
 

14. Podle schválené směrnice EU se má otcovská dovolená do 3 let prodloužit na deset 
dní. Vnímáte tuto změnu jako pozitivní v oblasti podpory rodin v prvních týdnech 
po narození dítěte?  

Pavel: „Já si myslím, že je to jedno. Hele u nás v práci je důležitý splnit tu svojí práci, co musíš 
udělat. Tu, co máš zadanou. Když bych všechno stihl a nebyl by žádný projekt, tak bych 
samozřejmě mohl bejt doma klidně deset dní. Ale jestli je to lepší nebo ne, tak to nevím.“ 
 

15. Setkal jste se někdy s pojmem aktivní otcovství? 
Pavel: „Ne. Co to je?“  
 

16. Aktivní otcovství není přesně definováno, ale v podstatě jde o aktivní zapojení otce 
do péče o děti a domácnost. Někde je například uvedeno, že aktivní otec se na 
těchto aktivitách podílí z více jak třiceti procent.  

Pavel: „Aha. Tak to jsem neslyšel nikdy.“  
 

17. Přemýšlel jste nad tím, že byste šel na rodičovskou dovolenou místo partnerky?  
Pavel: „Ty jo, ani ne. Bavili jsme se o tom v rámci představ, jaký by to bylo. Ale já osobně si 
neumím představit bejt doma. Ale zase si umím představit, že to tak někdo má, že se ta 
domácnost rozhodne, že je to pro ně třeba platově výhodnější, že ten chlap zůstane doma a ta 
ženská jde do práce.“ 
 

18. Myslíte si, že by se v oblasti podpory aktivního otcovství měl stát více angažovat? 
Pavel: „Myslím, že ten stát na to nemá vliv.“ 
Sondáž: Jaké benefity byste ocenil ze strany státu pro podporu otců při každodenní péči 
o nezletilé děti 
Pavel: „Když ten táta nebude chtít, tak se to nezmění. Rozhodně to nezmění žádných pět nebo 
deset dní strávených doma místo práce. To s tím nic neudělá.“  
 

19. Zaznamenal jste nějaké aktivity spojené s podporou aktivního otcovství?  
Pavel: „Ne, nikdy.“ 
 

20. Zaznamenal jste v rámci regionu Hl. města Prahy nějaké aktivity spojené 
s podporou aktivního otcovství? 

Pavel: „Ne, asi ne.“  



 
21. Jste spokojen s tím, kolik času trávíte se svými dětmi? (ohodnoťte na stupnici 1 až 

10, přičemž 10 znamená „maximálně spokojený“)? 
Pavel: „Nejsem, chtěl bych víc. Ale není to tak jakoby strašný no, můžu si to korigovat docela 
sám. Takže sedm.“ 
 

22. Umožňuje Vám Váš současný zaměstnavatel, abyste se dostatečně mohl věnovat  
každodenní péči o děti? (nebo podle Vašich představ) 

Pavel: „Jo, tak třeba kdybych potřeboval jet z práce dřív kvůli malýmu, tak by mě pustil 
v pohodě. My si tyhle věci zapisujeme do kalendáře, když je víme dopředu, takže on s tím může 
počítat. A i když to neví, tak je v pohodě. Já to mám tak, že když potřebuju jeden den odejít 
třeba v jednu, tak tam hold druhej den zůstanu dýl, no.“  

 
23. Má Váš zaměstnavatel pochopení pro skloubení rodinného a pracovního života? 

Pavel: „Já jsem v práci jedinej, kdo má dítě, tak on to nějak moc neřeší.“  
 

24. Jaké benefity v této oblasti konkrétně nabízí Váš současný zaměstnavatel?  
Pavel: „Home office, pružnou pracovní dobu. Nás je v práci málo a já tam jsem jedinej rodič 
takhle, takže ono se tam to rodičovství a ty děti moc neřeší no. Ale vždycky, když tam něco je, 
nějakej doktor třeba, tak je v klidu a můžu si odejít, jak chci.“  

 
25. Dokázal byste říci, jaký benefit ze strany zaměstnavatele by Vám usnadnil snazší 

skloubení pracovního a rodinného života?  
Pavel: „Teď si nic nevybavuju, takže asi nic takovýho teď není.“  

 
26. Jak si myslíte, že v České republice společnost vnímá aktivní otcovství?  

Pavel: „Nemyslím si, že tam je nějaká snaha tohle aktivní otcovství podporovat. Asi se teď 
hodně mluví o tý otcovský, ale to je všechno.“ 
 

27. Je Vaše partnerka spokojena s mírou vašeho zapojení do péče o dítě?  
Pavel: Nadmíru.  
Sondáž: Byly podle Vás její představy před narozením dítěte jiné, než jaká je skutečnost?  
Pavel: „My jsme se teda spolu nikdy o nějakejch jejich představách nebavili. Ale je teda pravda, 
že občas má narážky, že jsem byl na začátku aktivnější než teď.“  
 


